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Indberetning nr. 23/2022 

 
Fólkaflokkurin står til fremgang i de seneste meningsmålinger  
Siden seneste Indberetning nr. 22/2022, hvoraf det fremgik, at Fólkaflokkurin, efter intern uro i 
partiet, i den seneste meningsmåling stod til en halvering af antal mandater, har partiet fået vendt 
udviklingen og står i de seneste meningsmålinger fra den 5. og 6. december 2022 til at opnå tæt på 
samme antal mandater som til lagtingsvalget i 2019. Begge meningsmålinger viser et flertal på 18 
mandater til oppositionspartierne, og med Javnaðarflokkurin som det største parti med 9 mandater. 
Sambandsflokkurin står i begge meningsmålinger til en tilbagegang.  
 

Parti Lagtingsvalget 
Aug. 2019 

Spyr.fo 
14. nov. 2022 

Spyr.fo 
24. nov. 2022 

 

Spyr.fo 
5. dec. 2022 

Gallup Føroyar 
6. dec. 2022 

Fólkaflokkurin 24,5 (8) 12,6 (4) 19,2 (7) 23,2 (8) 19,8 (7) 
Sambandsflokkurin 20,3 (7) 18,0 (6) 18,9 (6) 15,8 (5) 18,3 (6) 
Javnaðarflokkurin 22,2 (7) 28,3 (10) 25,4 (9) 26,8 (9) 25,9 (9) 
Sjálvstýri   3,4 (1)   2,1 (0) 2,5 (0) 2,8 (0)   2,2 (0) 
Tjóðveldi 18,1 (6) 21,5 (7) 20,7 (7) 17,9 (6) 19,8 (7) 
Miðflokkurin   5,4 (2)   8,2 (3) 6,8 (2) 6,5 (2)    6,2 (2) 
Framsókn   4,6 (2)   9,3 (3) 6,6 (2) 7,0 (3)   7,8 (2) 
Framtakið   0,9 (-)      
Føroyaflokkurin   0,5 (-)       
I alt 100,0 (33) 100,0 (33) 100,0 (33) 100,0 (33) 100,0 (33) 

 
Til lagtingsvalget den 8. december 2022 er der i alt opstillet 100 mænd og 67 kvinder, fordelt på 7 
partier.  
 
Færøerne har indgået ny fiskeriaftale med Rusland for 2023 
Som det fremgik af Indberetning nr. 22/2022 var der i landsstyret enighed om, at embedsfolk fra det 
færøske landsstyre snarest skulle indleder forhandlinger med Rusland om en etårig forlængelse af den 
nuværende fiskeriaftale, som udløber 31. december 2022.  
Landsstyret oplyser i en pressemeddelelse den 25. november 2022, at man har indgået en ny 
fiskeriaftale med Rusland for 2023. Aftalen er den samme som for 2022 dog med små ændringer, 
som tager højde for ændringer i fiskebestanden. I 2023 kan færøske skibe fiske 12.285 tons torsk i 
russisk område, 1.276 tons kuller, 900 tons fladfisk og 4.000 tons rejer. De russiske kvoter i færøsk 
område er 72.000 tons sortmund, 13.000 tons makrel og 8.500 tons sild, inklusive bifangst. 
I forbindelse med fiskeriaftalens indgåelse er det kommet frem, at der er uenighed om værdien af den 
indgåede aftale. Således udtaler økonom fra Færøernes universitet, Hans Ellefsen, den 28. november 
2022 til Kringvarp Føroyar (færøske radio- og tv-station), at såfremt aftalen ikke var blevet indgået 
ville det på kort sigt få betydning for fx fiskerifabrikker, rederier og besætningsmedlemmer. Hans 
Ellefsen mener dog ikke, at en manglende aftale på længere sigt vil have økonomiske betydning for 
den færøske økonomi, da man vil kunne fange den fisk, som Rusland ikke længere vil kunne fiske i 
færøsk farvand. Hans Ellefsen mener, at den færøske industri hurtigt vil kunne tilpasse sig til en 
situation med en manglende aftale med Rusland. Hans Ellefsen er endvidere ikke enig med 
landssyremanden for fiskerianliggender, Árni Skaale, som bl.a. til DR har oplyst, at den indgåede 
aftale med Rusland har en værdi på 1,2 mia. kr. svarende til ca. 5 pct. af det færøske BNP. Hans 
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Ellefsen oplyser, at regnestykket snarere er lig 0 pct. I nyhedsudsendelsen den 1. december 2022 i 
Kringvarp Føroyar fremgik det, at landsstyremanden for fiskerianliggender ikke har anvendt 
landsstyreområdets egne beregnede tal i forhold til de oplysninger, han har givet vedr. værdien af den 
indgåede fiskeriaftale. Tal som landsstyreområdet har modtaget fra netop Hans Ellefsen. 
Landsstyremanden har derimod benyttet sig af tal fra Faroe Agency, som samtidig er russisk konsulat 
på Færøerne, og hvis indtægter stammer fra virksomhedens samarbejde med Rusland. 
Landsstyremanden indrømmede senere i samme udsendelse, at han havde anvendt de forkerte tal, 
hvilket han undskyldte. Det er ikke kommet frem, hvilke tal de øvrige partier har fået oplyst. 
 
Ifølge ICES skal torskefiskeriet omkring Færøerne stoppe og fiskeriet af sej reduceres 
Den internationale havforskningsinstitution ICES anbefaler, at der ikke fiskes torsk i færøsk farvand 
i de næste to år. Baggrunden er, at gydebestanden er så lav, at det frygtes, at den ikke kommer op 
over minimumsgrænsen indenfor de næste to år. Torskebestanden har været historisk lav siden 2005.  
ICES anbefaler derudover, at fiskeriet af sej mere end halveres i forhold til i år. Til gengæld anbefaler 
ICES større fangst af kuller i 2023, som i perioden 2008 til 2017 lå under minimumsgrænsen, ligesom 
ICES anbefaler, at der igen kan fiskes torsk på Føroyabanke, som ellers har været lukket siden 2007. 
 
Over 800 husstande har ansøgt om oliestøtte  
Da fristen for at ansøge om støtte til olieregningen udløb den 30. november 2022, havde over 800 
husstande ansøgt Almannaverkið (Socialstyrelsen) om støtte. I forbindelse med at lovforslaget blev 
fremsat, var det vurderet, at ca. 200-300 familier ville få støtte. Der kan bevilges op til 10.000 kr. i 
oliestøtte.  
  
Der er ikke samme tilslutning til corona-vaccination som tidligere 
Sundhedsmyndighederne på Færøerne havde på forhånd vurderet, at ca. 70 pct. af befolkningen i 
gruppen +50-årige, svarende til ca. 13.500 personer, ville tage imod tilbuddet om revaccination mod 
corona. På nuværende tidspunkt er alene 6.223 personer i den nævnte aldersgruppe blevet 
revaccineret. Det svarer til ca. 32 pct. I Danmark har tilslutningen været omkring 75 pct. Landslæge 
Lars Fodgaard Møller udtaler, at der kan være forskellige forklaringer på, hvorfor tilslutningen er så 
lav; dels har Færøerne været længere tid om at få dette vaccinationstilbud, dels er det lidt mere 
besværligt at få vaccinationen end det var tidligere. Endvidere er smitten på Færøerne meget lav. 
Landslægen frygter dog, at smitten kan blusse op eksempelvis i julen, hvor man har mange 
kontaktflader, såfremt der kommer en ny variant, og landslægen opfordrer personer i gruppen +50-
årige om at lade sig revaccinere. 
 
Færøerne har fået endnu et nyhedsmedie  
Den 1. december 2022 fik Færøerne endnu et nyhedsmedie Frihedsbrevet.fo, som hører under det 
danske mediehus Friheden. Frihedsbrevet.fo udgiver pressemeddelelser, podcasts og hjemmeside. 
Barbara Holm, som for kort tid siden var vært på nyhederne i Kringvarpið (færøske radio- og tv-
station), er ansvarshavende chefredaktør. Frihedsbrevet.fo skiver, at mediet er politisk uafhængige.   
 
 
 

Med venlig hilsen 

 
Lene Moyell Johansen 
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